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Y que diga usted que cuando se añaden recursos materia-
les y humanos, se da por sabido o hecho que también se 

en añadirlo? No sé. ¿Que yo podría haber presentado una 
enmienda? Sí, pero es que a su proposición no de ley no le 
veía precisamente por esos inconvenientes la posibilidad de 
presentar nada.

Ahora que a raíz de la enmienda del Grupo Parlamentario 
Ciudadanos, que usted no ha aceptado, ha transaccionado, y 
de hecho por ahí le he querido proponer que esa transaccio-
nal se amplíe a lo que le estoy diciendo, lo que no entiendo 
es por qué usted pone pegas a que se incluya y consecuen-
temente señale el presupuesto es necesario para ello, y el de 
2018. Bueno, no sé por qué usted tiene ese inconveniente.

Usted quiere que se quede tal cual, pues bien, pues que 
se quede tal cual. No contará con nuestro apoyo, pero por 

-

todo de la etapa en la que ustedes están trabajando. Porque 

mismos. Eso es verdad, eso es así.

si es 2018, bien, quedaría bien. No nos vamos a oponer ni 
mucho menos. Pero, entienda que esta proposición no de ley 
la podrían haber trabajado con un poquito más de rigor.

Nada más, muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Díaz.

Senyories, realitzat el debat, anem a passar a la votació. 
Anem a votar l’acord de l’esmena transaccional que tenen 
totes les seues senyories sobre la proposició no de llei de 

domicili i l’esmena transaccional.

Senyories, senyories, comença la votació.

Senyories, queda aprovada la proposició no de llei i l’esmena 
transaccional per unanimitat amb 90 vots. (Aplaudiments) 
Amb 91 vots, que també es computa el vot del diputat 
Fernando Delgado que ha votat de forma telemàtica.

Senyories, passem al següent punt de l’ordre del dia que 
és... Abans del segon punt de l’ordre del dia els propose que 
fem un minut de silenci per les víctimes de l’atemptat terro-
rista que va patir ahir el metro de Sant Petersburg i també en 
companyia del dolor de les víctimes de les inundacions, les 
esllavissades que han tingut lloc a Colòmbia. Per tant, guar-
darem un minut de silenci.

(La cambra guarda un minut de silenci)

Moltes gràcies, senyories, per este minut de silenci, de 
respecte.

Compareixença del president del Consell, senyor Ximo Puig i 
Ferrer, per a respondre les preguntes d’interés general per a la 
Comunitat Valenciana formulades pels grups parlamentaris (RE 
números 57.132, 57.136, 57.134 i 57.137)

El senyor president:

I ara ja sí passaríem al següent punt que és la compareixença 
del president del Consell per a respondre a les preguntes 
d’interés general per a la Comunitat Valenciana. En primer 
lloc, donem la paraula a la síndica del Grup Parlamentari 
Popular que formularà la primera pregunta de control. Quan 
vosté... Un segon. Ara, quan...

La senyora Bonig Trigueros:

Moltes gràcies, senyor president.

Done per reproduïda la pregunta. Moltes gràcies.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Bonig.

El president del Consell.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president.

Senyora Bonig.

En primer lloc, vull afegir-me a les manifestacions expressa-
des pel president de Les Corts i que hem donat suport tota 
la cambra en este minut de silenci. L’atemptat d’ahir de Sant 
Petersburg ens commou i ens dóna compte d’un món que 
entre tots hem de canviar.

Senyora Bonig, en primer lloc, vull felicitar-la per la seua 
elecció com a presidenta del Partit Popular de la Comunitat 
Valenciana. Li continue oferint diàleg en aquells assumptes 
que són fonamentals i intentar aprofundir en alguns acords 

-
sions. Tot això lluny del partidisme i buscant el consens i allò 
millor per a la nostra societat.

Tanmateix, diàleg, respecte i acord haurien d’estar en l’acti-
tud també del president del govern central. No és raonable 
que el senyor Rajoy només visite la Comunitat Valenciana en 
actes de partit. Això és una profunda anomalia democràtica. 
El senyor Rajoy ha de comprendre que fora de Madrid no és 
només president del Partit Popular, sinó que és també presi-
dent del govern.

Però més que les seves absències, el que ens preocupa és 
la seua falta de compromisos. No es pot anar a Catalunya 
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amb quatre mil milions i vindre a València amb zero. 
(Aplaudiments) El resultat no pot ser... Quatre mil Catalunya, 
Comunitat Valenciana zero. Eixe no pot ser el resultat. I ho 
dic lluny de qualsevol anticatalanisme, tot ben al contrari. Ens 
pareix bé que se complisca amb Catalunya. El que ens pareix 
mal és que no se complisca amb la Comunitat Valenciana. 
Eixa és la qüestió.

I, per tant, senyora Bonig, li demane coratge per donar suport 
al Consell en allò que són les reivindicacions justes d’este 
país. Li demane altura de mires per acabar amb la discrimina-
ció del senyor Rajoy amb la Comunitat Valenciana. Li reitere 
l’acord perquè tots els diputats i diputades defensen en estos 
pressuposts, que avui coneixerem, les reivindicacions valen-
cianes. És ara quan hem de demostrar si de veritat la nostra 
prioritat són els valencians.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Síndica del Grup Parlamentari Popular, Isabel Bonig, té vosté 
la paraula.

La senyora Bonig Trigueros:

Gràcies.

Gràcies, senyor president.

Molt honorable president de La Generalitat, consellers.

En primer lugar, señor presidente, me sumo a las manifesta-
ciones y palabras de repulsa del atentado en San Petersburgo 
y nuestra solidaridad con las víctimas. En segundo lugar, 
también le agradezco su felicitación y quería, personalmente 
desde esta tribuna, agradecer al Partido Socialista que el 
domingo en un acto importante para el Partido Popular y 
personalmente para mí estuviese el representante del Grupo 
Parlamentario Socialista, el señor Manolo Mata, lo cual 
valoro, celebro y es una muestra más de normalidad demo-
crática que debería ser lo habitual.

Y mire, señor presidente, recojo el guante. Es más, sabe que 
en febrero del año pasado le tendí la mano y se la vuelvo 
a tender. No una, las dos manos. Las manos del Grupo 

infraestructuras, que las tiene, sino para hablar también de 
educación y de sanidad. Para hablar de libertad, para hablar 
de empleo, de la no paralización (aplaudiments) de proyectos 
económicos en esta tierra por el sectarismo de Compromís.

Altura de miras, señor presidente. Suelte lastre, no esté 
atado y maniatado por Compromís y el sectarismo de 
Compromís y Podemos y aquí tiene los votos leales del 
Partido Popular, para que se sienta libre. Ya se lo dije.

Pero mire, señor presidente, usted…, hay una realidad. El 
presidente –luego si quiere hablaremos– pero usted en dos 

ejercicios está gestionando más de tres mil millones de euros 
que tuvo el último gobierno del Partido Popular. Por varias 
cuestiones. Hay más recaudación. Una, sin cambiar el modelo 

segundo lugar, por las medidas del Gobierno de España, del 
-

ción y más infraestructuras y más planes de inversión, pero 
no dé nada por perdido. A lo mejor tiene una sorpresa, no lo 
sé, espere, espere. Tres mil…

Por el ahorro en intereses de la deuda, por el incremento 
-

tamente con las comunidades, con todas. Dígale también 
-

ción con el resto de españoles (aplaudiments) para sacar un 
modelo justo y que garantice servicios públicos esenciales a 
todos los españoles. A todos. También a los catalanes.

Pero mire, ¿dónde está ese dinero? ¿Esos tres mil millo-
nes de euros más? Porque está muy bien reclamar a Madrid. 
Pero, hombre, ustedes tienen autonomía, ustedes son auto-
gobierno. Tendrán que gestionar. ¿Qué hay del rescate a las 
personas? ¿Qué hay de los desahucios que iban a acabar? 
¿Qué hay del pago a los proveedores? Son la tercera comuni-
dad que más tardamos en pagar a los proveedores.

¿Qué ha pasado con las listas de espera? ¿Qué ha pasado para 
resolver la dependencia? ¿Qué ha pasado en materia de infraes-
tructuras nuevas? ¿Cuánta inversión hay en infraestructuras 
nuevas? ¿Qué ha pasado con los barracones? ¿Dónde están, que 
iban a acabar ustedes con todos los barracones? ¿Con el enchu-

abiertas de este nuevo gobierno? Ocho condenas por opacidad.

Pues mire, yo se lo diré de esos tres mil millones. Tienen 
ustedes más altos cargos y más consellerias. ¿Se acuerda…? 
De noventa a noventa y nueve. ¿Se acuerda de esa promesa 
cuando usted era el candidato para el 2013 que dijo: 
«Cuando llegue al gobierno de La Generalitat eliminaré todos 
los secretarios autonómicos.»? ¿Dónde está esa eliminación? 
Porque no la hemos visto.

¿Qué pasa con las colocaciones? Usted y la señora Oltra –que 
lamento profundamente que no esté– y el señor Enric Morera 
con aquello de «Desenxufa’t. Els enxufats del PP.» Y hoy vemos 
que en Ferrocarriles de la Generalitat ha tenido usted que 
enchufar a un histórico precisamente para cobrar voluntades.

¿Y los asesores? ¿No eran ustedes los que decían…? Qué lástima 
que no esté la señora vicepresidenta. Empieza a tener alergia a 
estas sesiones de control. Sí, sí, senyora vicepresidenta, la gran 
ausente. Usted tiene más asesores. Esto es como Barrio Sésamo, 
que a ella le gusta. Más asesores, menos asesores. Personal 
eventual. ¿O es que la señora vicepresidenta no tiene coordina-
dora de secretarias o de secretarios, no tiene escolta y no tiene 
chófer? Que nos parece bien, pero es que ella dijo (aplaudiments) 

que eso era enxufats que n’hi havia que acabar.

Y hoy la realidad es que la señora vicepresidenta, con las mismas 
funciones que el entonces vicepresidente y hoy diputado 
autonómico, el señor Pepe Ciscar, tiene el doble de asesores. 
¡Doce asesores tiene la señora Oltra! ¿Eso es ético o estético? 
¿Cuántas becas de comedor, cuántas ayudas sociales, cuántas 
becas de libros podían pagarse…? ¡Hombre! Yo no digo que no 
tenga. Me parece bien. Yo no haré su demagogia. Pero, ¡doce! 
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¿Cumple, cumple la señora Oltra y su gobierno el Decreto 
185/2015 que limitaba a setenta y cuatro los asesores? No lo 
decimos nosotros. Si es que son ustedes que dijeron que la limi-
tación de asesores sería setenta y cuatro, por un decreto.

Y, por último, comprando más voluntades. 384 millones de 
euros en este presupuesto para chiringuitos, señor presidente. 
No para nuevas inversiones, no para ayudar a la externaliza-
ción –que tampoco está el de las empresas, el señor Climent, 
no sé si estará en Singapur–, no para crear nuevos puestos 
de trabajo, no para contratar a más funcionarios que ustedes 
dicen que necesitan. ¡No! Para agencias de colocación.

Mientras despiden a 112 orientadores del Servef, más 
otros 120 que despidieron. Han tirado a 40 inspectores en 
la recaudación de tributos. ¿Y ahora piden más? Pero si los 
acaban de tirar, el año pasado a 40.

Ustedes están ahogando…

El senyor president:

Senyoria.

La senyora Bonig Trigueros:

...a los centros especiales de empleo. Señora Oltra, ¿piensa 
pagar a los más de 1.600 discapacitados que llevan más de un 
año sin cobrar un duro? ¿Es ético y estético? ¿Vienen a resca-
tar personas? ¡Hombre! Si no hay dinero…

El senyor president:

Senyoria.

La senyora Bonig Trigueros:

…digo yo que no se podrá pagar a la fundación del señor 
Garzón, que hay que recordar que está expulsado de la 
carrera judicial por un delito de prevaricación. (Aplaudiments)

Digo yo que no habrá que aplicarle y pagarle…

El senyor president:

Moltes gràcies.

La senyora Bonig Trigueros:

…a Escola Valenciana, ¿no? ¿O cuatro millones y medio en la 
ley de memoria histórica?

El senyor president:

Senyoria.

La senyora Bonig Trigueros:

Lo primero es rescatar a personas. Porque aquí lo dice hoy. 
Nos tienen olvidados en un pozo. Gente normal, humilde, que 
necesita de la acción del gobierno.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Bonig.

La senyora Bonig Trigueros:

Por eso, presidente, creo que la estructura del gobierno está 
a su servicio y a la de sus socios y no a la de los valencianos.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

President del Consell.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president.

-
ritat i, per tant, no pot estar ací, com ho sabien perfectament 
tots. El conseller Climent no està a Singapur, està a Torí recol-
zant les empreses del moble valencià. (Aplaudiments)

Mire, vosté m’ha preguntat per les prioritats dels valencians i on 
estan els diners. ¿Sap on estan els diners? 1.250.000 valencians 
i valencianes ja no paguen les seues medicines. 51.000 depen-
dents cobren puntualment les seues prestacions. 320.000 
xiquets i xiquetes tenen els seus llibres gratuïts per primera 
vegada en la història en esta comunitat. 1.600.000 valencians i 
valencianes paguen menys impostos. (Aplaudiments)

I mire, no vaig a insistir en molt més, sinó fer un repàs només 
del que ha estat la setmana passada. La setmana passada 
van ocórrer algunes coses. Una d’elles va ser que hem acon-
seguit que tots els pacients amb hepatitis C de la Comunitat 
Valenciana rebran un tractament d’última generació per a 
curar la seua malaltia. (Aplaudiments) Quan vostés governa-
ven, s’estaven manifestant ací perquè no van ser capaços de 
donar-los eixe dret que tenien a la salut. Només per eixes 
10.000 persones que han salvat la vida, ja val la pena l’Acord 
del Botànic. Només per eixes 10.000 persones.

La setmana passada aprovàrem també l’avantprojecte de 
llei de renda valenciana d’inclusió. Una llei que garantirà que 
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condicions de dignitat i ajuda perquè la societat realment 
siga millor, més cohesionada.

amb Caixabanc, que suposarà la instal·lació de Caixa Fòrum 
a l’interior de l’Àgora, que serà una referència cultural per a 
la ciutat de València i per a tota la Comunitat Valenciana. Un 
exemple del que fem amb els contenidors buits que no eren 
per a res i que este Consell fa polítiques de contingut, no de 
continents, de contingut. (Aplaudiments)

Mire, senyora Bonig, li vaig a fer una darrera consideració. Vosté 
va dir este cap de setmana que ja no demanaria mai més perdó 
als valencians. ¡Ni demanant perdó tots els dies obtindria l’abso-
lució! (Aplaudiments) Han portat al descrèdit a esta comunitat, 
han arruïnat esta terra i han marginat milions de persones.

No confonga les ganes dels valencians de passar pàgina, que 
li asseguro que en tenim, però no ho confonga amb el perdó. 
¡No!, senyora Bonig, ¡no mereixen el perdó! (Aplaudiments)

 

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Senyories, escoltem al senyor Ibáñez.

Un segon, un segon, senyor Ibáñez, espere que li done la 
paraula.

Senyories, guardem silenci per a escoltar el senyor Ibáñez.

Quan vosté vullga.

 

Señor presidente, le voy a preguntar por su gestión, por la de 
su gobierno.

¿Qué le parece a usted, señor presidente, que la interven-
ción de La Generalitat en quince expedientes señale que se 
ha vulnerado la ley de contratos –bueno, esto no lo dice en 
quince lo dice en cientos–, que se han fraccionado contra-
tos obviando la publicidad, que se ha superado el límite de 
los contratos menores y que el órgano que aprueba el gasto, 

incompetente? (Soroll de papers) Uno, dos y tres informes.

Todo esto, señor presidente, lo hace la señora Oltra, en un 
gesto graciable lo ha expandido a todo el Consell –aquí está 
el acta del Consell–, les ha dado un pasaporte para su salida 
del gobierno y ustedes no lo saben.

Yo no le voy a preguntar por las responsabilidades civiles 
ni penales, tiempo habrá para ello, pero sí que le pregunto, 
señor presidente, ¿va a seguir el Consell vulnerando la ley 

-
nitiva, señor presidente, ¿va a seguir tomando decisiones en 
contra de los informes de intervención?

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Ibáñez.

Senyor Soler, conseller, té vosté la paraula.

 
El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyor president.

¡Quina poca vergonya! (Aplaudiments) ¡Quina poca vergonya!

Milers, milers de milions d’euros en els calaixos, en els tribu-
nals, ¿i ara vénen a parlar de problemes procedimentals que 
s’han de solucionar? ¡Naturalment que s’han de solucionar!

A diferència de vostés, a diferència de vostés que es reien de 
la Sindicatura de Comptes, ¡que la volien eliminar!, ¡que la 
volien eliminar! (aplaudiments), nosaltres fem instruccions, 
meues perquè eixe cau de robatoris que fou el sector públic 
instrumental acabe assumint totes les recomanacions de la 
sindicatura i de la Intervenció General de La Generalitat.

És un altre món, senyories, és un altre món el que nosaltres 
representem, és el món dels que es poden equivocar, però 
sobretot volem salvar els interessos generals i no els interes-
sos d’uns quants amics de vosté (aplaudiments), que alguns ja 
estan en la presó, senyories.

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Soler.

Senyor Santamaría.

Senyories, escoltem el senyor Santamaría que té la paraula.

Quan vosté vullga.

 

Señor presidente, la verdad es que lamento profundamente 
que ustedes jamás sean capaces de contestar a ni una sola de 
las preguntas que les formulamos. (Aplaudiments)

No vale su sobreactuación, señor Soler, me parece un ejerci-
cio de escapismo político –como digo– lamentable.

Mi compañero les ha preguntado por reparos a su gestión, y 
ustedes no le han contestado ni a los reparos ni a los peros. 
Ustedes parecen el Consell del porompompero (rialles), no 
responden nunca, señorías.

Y con ello vuelvo a preguntarles en la misma línea de lo que 
preguntaba la semana pasada, por las promesas que ustedes 
formulaban cuando estaban en la oposición y por los incum-
plimientos que ustedes tienen cuando están en el gobierno. 
Entonces lo hice en materia de asesores –que ha recor-
dado mi síndica– y ahora lo haré en relación con los bombe-
ros forestales a quienes prometieron que contrataría la 
Generalitat valenciana y que están en huelga a pocos días, a 
pocos momentos de iniciarse la campaña de Semana Santa.
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Y mi pregunta es muy sencilla, señor presidente, ¿está usted 
dispuesto a asumir las responsabilidades en caso de que esta 
huelga que le compete –porque depende de usted direc-
tamente la materia y espero que me conteste–, está usted 
dispuesto a asumir responsabilidades si esta huelga afecta a 
la preservación de nuestro rico patrimonio forestal?

Muchas gracias, presidente. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Santamaría.

Honorable consellera de justícia, té vosté la paraula.

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 

Gràcies, president.

-
ros forestales van a hacer huelga no por las medidas que está 
estableciendo en Consell sino contra Tragsa, por las condicio-
nes laborales que Tragsa les está obligando. (Aplaudiments) 
Eso en primer lugar. No tergiverse.

En segundo lugar, estamos trabajando precisamente con 
Tragsa, que es la empresa que actualmente contrata a los 
bomberos forestales. Por cierto, condición que le reconoce 
la ley de la agencia, precisamente este gobierno es quien les 
ha reconocido esa condición, no ustedes sino nosotros, para 
favorecer sus derechos. Precisamente, hoy tenemos una 
reunión con Tragsa para hablar de las condiciones laborales 
de los bomberos forestales porque es impresentable en las 
condiciones que están prestando esos servicios.

Y quiero que sepa que este Consell y La Generalitat van a 
trabajar para garantizar sus derechos, sus condiciones labo-
rales y sus retribuciones económicas.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Senyories, continuem amb la sessió de control, ara amb la 
pregunta que formula el Grup Parlamentari Compromís.

El seu síndic, el senyor Fran Ferri formularà la pregunta de 
control.

El senyor Ferri Fayos:

Gràcies, senyor president.

Molt honorable president de La Generalitat.

Des del Grup Parlamentari Compromís també ens sumem a 
les paraules de solidaritat amb la gent que patix el terrorisme 
tots els dies perquè n’hi ha gent que el patix, es va patir ahir a 
Rússia, però n’hi ha gent que el patix en altres països del món 
tots els dies i no ens enterem.

Senyor president, hui la pregunta de Compromís fa referèn-
cia al sector públic instrumental de la Generalitat valenciana, 
i en concret al model de contractació del seu personal direc-
tiu. Parlem, per tant, dels organismes autònoms, les entitats 
de xarxa pública, de les empreses públiques i de les fundaci-
ons de La Generalitat.

Durant massa anys este tipus d’entitats eren utilitzades com 
una manera de fugir de la regulació pública; per als govern de 
«todos a la cárcel», empresa pública era sinònim de magar-
rufa, fundació era sinònim de xiringuito, i organisme públic 
era sinònim d’ . Durant dècades es va estendre la 

de tots els valencians i valencianes. I eixe és el principal 
problema, el principal símptoma de la corrupció.

Abans de l’apropiació dels recursos, el que existeix és una 
apropiació de les institucions com a espais de decisió, l’apro-
piació de les institucions com a primer símptoma de la degra-
dació de la democràcia. Per això va arribar un dia en què els 
valencians i valencianes varen dir ¡prou!

Al maig de 2015 no només van dir ¡prou!, no només van dir 
que volien canviar les persones que estaven en les institu-
cions, es va dir el qui; al maig de 2015 no només van canviar 
les polítiques que es feien a les institucions, és a dir, el què; el 
maig de 2015 també va suposar un abans i un després en la 
manera de fer política, el com.

Varen dir ¡prou!, per exemple, a utilitzar Avapsa com agèn-
cia de col·locació. Avapsa era l’entitat encarregada de realit-
zar les valoracions de la dependència. I si mirem la denún-
cia d’UGT ens expliquem per què n’hi havia una paralització 
absoluta en la tramitació d’ajudes a la dependència: cent-
cinquanta contractats i contractades a dit, molt d’ells ni 

el seu director general tenia molt clar allò de la familia es 

lo primero

neboda del secretari autonòmic de l’època, dos dels seus 
assessors o la dona del director general de projectes econò-
mics que havia decidit amb el director general assessorar el 

va denunciar UGT i va publicar Levante– un dels actuals dipu-
tats del Grup Parlamentari Popular, Juan de Dios Navarro. 
Afortunadament, a Avapsa ara es treballa amb les prioritats 
clares, i per això la vicepresidència està acabant amb el tap 
en la tramitació d’ajudes.

És només un dels casos del procés d’apropiació del sector públic 
però n’hi ha molts més, podríem parlar també de l’Ivex, podríem 
parlar de CIEGSA i de les nòmines desorbitades dels treballa-
dors i directius zombis, podríem parlar de la Fundació Jaume II 
el Just i per què es va situar ahí Vicente Burgos, podríem parlar 
de Favide, podríem parlar de l’Ivaj, i de com s’utilitzava l’agència 
de col·locació per a las nuevas generaciones del Partit Popular, i 
podríem continuar parlant de molts casos més.

Realment, el que es va trobar este Consell en entrar a La 
Generalitat és un autèntic desastre. Realment això mai ens 


